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DIALOGICKÉ JEDNÁNÍ  

S VNITŘNÍM PARTNEREM –  
SLEDOVÁNÍ KVALITATIVNÍCH ZMĚN 

Z POZICE STUDENTA 

Josef Nota 

Abstrakt: Příspěvek je reflexí na studijní zkušenosti při studiu 
nepředmětné disciplíny "dialogické jednání s vnitřním partnerem" z pozice 

studenta. Představuje dialogické jednání jako disciplínu intervenující do 
osobnostní přípravy pedagoga. Formou pětileté kasuistiky reflektuje 

kvalitativní změny ve zkoušení, v přístupu k veřejnému vystupování a                  
k pedagogické praxi. 

Klíčová slova: sebereflexe, dialogické jednání  

Abstract: This report is a reflection of the student’s educational 

experience of studying a specific, ‘afield’ discipline Acting with the Inner 
Partner. It represents Acting with the Inner Partner as a discipline that 

intervenes into the personal growth of a teacher. During last five years the 

qualitative changes in experimenting and attitude toward public 
performance and pedagogical practice have been reflected. 
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1 Úvodem 

Působím na katedře pedagogiky a psychologie Jihočeské univerzity jako 

interní doktorand se zájmem o psychosomatické disciplíny. „Dialogické 
jednání s vnitřním partnerem“ mě potkalo již dávno – jako disciplínu jsem 

jí potkal spíše já, a to před pěti roky díky MgA. Stanislavu Sudovi, Ph.D. 
Na počátcích nešlo ani příliš o jednání (nazvěme to bez obalu nepoeticky 

trápením) a můj „vnitřní partner“ byl (a je) ke mně často macešsky 
nepartnerský.  

To, že v tomto trochu netradičním studiu pokračuji má ale své důvody – 
v životě jsem se necítil za svou studijní cestu tak odpovědný. 

2 Etapy zkoušení 

2.1 Období šoku (první rok) 

(Videonahrávka 1.: „Začínající studenti“) 

Z reflexe: duben 2006 
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„Tak – jdeme na to!! Postavíte se před ostatní a tímto ze sebe shodíte vše. 

Nahota znervózňuje - srdce tluče, ruce se potí a křečovitě chytá jedna 
druhou, tělo se kroutí...náhle se přistihnete, že ze sebe vydáváte jakýsi 

křečovitý smích – smutné jaksi, ale pomáhá to. „Jako blbec“, myslíte si. 

„Něco řekni“, našeptává ten druhý ve vás. „TAK JÁ SI TEDA PŘIPADÁM 
JAKO BLBEC!!“, svěříte se spolužákům s jdete si sednout za doprovodu 

smíchu ostatních - ne smíchu výsměšného, ale zúčastněného…“ 

Po podivném nainstruování („jděte do prostoru před diváky a nechte se“) 

jsem poprvé okusil zážitek tzv. „veřejné samoty“ (termín herce 

Stanislavského), tedy vystoupit před ostatní a jednat v prostoru, „jako by 
tam ti druzí nebyli“. Má nervozita je ještě podpořena okem kamery. Na 

„place“ jsem myslím…deset vteřin? Ohromně dlouhá doba. Situaci ale 
přijímám, nebojkotuji jí. Součástí zkoušení bylo též průběžné psaní 

sebereflexe. Napsal jsem jí až po semestru - formálně, z povinnosti. 

2.2 Období loutkové (druhý rok) 

(Videonahrávka 2.: „Lyžař“ (ilustrace mechaničnosti mých pohybů)) 

Z reflexe: květen 2007 

„Pokrok tu je. Zcela určitě. Ale-myslím, že to chce více času. Chtěl bych 
dosáhnout toho, vystoupit a nestresovat se. Mít jakési vlastní uvědomění 

o sobě, což svým způsobem dodává onen klid.“ 

Nyní, při citování ze sebereflexe mám opravdovou radost, že zní vcelku 

optimisticky. Ještě k tomu reflektování – první reflexe měli rozsah „až“                  
k pěti řádkům. Ten ale rostl tím, jak přibývalo pokusů ze zkoušení, a to 

přibližně k pěti stránkám. 

Rozhodl jsem se, že budu v DJ pokračovat. Je to jediný nepovinný 
předmět, kterému rád věnuji svůj studentský čas. Skupina zkoušejících 

začíná být oborově různorodá, ale stmelená zájmem o to, „co to vlastně je 
a k čemu?“ – takto to bylo alespoň v mém případě. 

Vlastní zkoušení DJ mě v tomto období baví, zajímá a provokuje 

k opakování. Jsem toho názoru, že jde o předvádění „co všechno umím“, 
že je potřeba objevit „fígle a návody“ k úspěchu v nepřipravené situaci, 

hledám užitek z DJ jako z instrumentální disciplíny pro pedagogickou praxi 
(jsem přece na pedagogické škole!). Trochu mě ale mate to, že úplně 

přesně nevím, co mám „na place“ dělat, to mi nikdo ještě pořádně neřekl!  

Mnohem více se soustředím na diváky, než sám na sebe (kašpaření). 
Všechny myšlenkové konstrukty k pomyslné úspěšnosti jsou ale zabíjeny 

delším intervalem „na place“. „Nic nefunguje.“ Na konci semestru rostou 
pochybnosti, zda má smysl pokračovat dále. Právě ony pochybnosti 

paradoxně udržují můj zájem.  
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Videonahrávky ilustrují jeden z mých velkých bloků, který nyní 

subjektivně vnímám jako neschopnost registrovat tělovou dynamiku. 
Mimovolné pohyby končetin jsem buď vůbec nezaregistroval a pokud ano, 

odmítal jsem je ze strachu opustit, variovat, pozměnit tak, aby byly 

trefené k objevené figuře. Ještě jsem také nevěděl, že abych věděl, co 
mluvím, musím také (a nejprve) poslouchat. 

2.3 Období nejistého experimentování (třetí rok) 

(Videonahrávka 3.: „Hlasový experiment“) 

Na fakultě pedagogiky a psychologie JU je již podhoubí studentů, kteří se 

chtějí věnovat DJ jako kondiční disciplíně. Vznikají tedy tzv. „Divadelní 
dramatické dílny“ – těžištěm není pouze DJ, ale také prezentace vlastních 

autorských textů, ze kterých také sestavujeme představení ve 
Studentském univerzitním divadle. V té době se orientuji především na 

psaní, DJ je až na druhém místě. Psaní (a samozřejmě i prezentace) 
mnohem méně stresuje – text je hmatatelným artefaktem – tedy jistou 

zárukou. Ještě netuším, že setkání nad textem s „diváky“ (ostatními 

studenty) je též esencí studia DJ. Později nacházím mezi DJ a „Autorským 
čtením“ určité analogie.  

Z reflexe: prosinec 2008 (po představení): 

„…ten první text - já jsem byl úplně vedle. Asi jsem se neslyšel, nebo co, 
všechno bylo nastavené jako obvykle, ale najednou mě znervóznělo, že se 

to vůbec nevrací. Vůbec jsem nevěděl, co se děje. Hnalo se to někam do 
prázdné hlubiny. Asi jsem měl přidat na hlase, nebo pomaleji, nevím. Ten 

druhý text byl lepší, ale také to nebylo ono. A je to záležitost toho 
přednesu, po včerejšku to vím určitě. Zkusím k tomu přicházet odjinud.  

Vy víte, že já mám radši to psaní - při DJ to u mě chodí z malinkatého 

kopečka a zase do malinkatého kopečka – ale už se k tomu stavím tak, že 
ten úspěch spíše nepřijde, takže můžu alespoň zkoušet, co to hodí. 

Myslím, že jsem asi moc rychlý. 

Nicméně – když se někdy povede - nedej bože! – improvizace, je to 
opravdu paráda…“ 

Po klíčovém vystoupení s vlastním textem před neznámé publikum jsem si 

uvědomil, jak velmi záleží na napojení mezi diváky a aktérem, aby text 
byl sdělným, srozumitelným. Texty se vyvíjejí a velmi mě uklidňuje zpětná 

vazba od ostatních studujících-diváků. Text se po přečtení většinou 
vyjasní. V tuto chvíli také začínám chápat samotný smysl sebereflexe pro 

mé studium - rozplétá a organizuje zkušenost. Spontánně dostávám chuť 
ke shrnutí myšlenek o mé současné kondici při veřejném vystoupení. Tím 

vzniká esej, jejíž tématika přesahuje sebereflexe předcházející.  
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Když se nyní dívám na pořízenou videonahrávku z této doby, vidím 

zejména první krůčky k tomu, co S. Suda vždy nazýval „troufnutí si“. Ono 
„troufnutí si“, tedy hlasový experiment mě tehdy dostatečně poděsil. 

2.4 Období „kondiční houpačky“ (čtvrtý rok) 

(Videonahrávka 4.: „Trápení“)  

Sebereflexe již chápu jako přirozený způsob studia – nejsou povinné, jsou 
volbou, odpovědností. Přesahují již samotné zkoušení DJ, především 

v nich hledám odpovědi na vztahové záležitosti mezi DJ a pedagogickou 
praxí (v této době pracuji při studiu jako suplent za dlouhodobě nemocnou 

pedagožku a zažívám klasické šoky začínajícího; učitele).  

Citace z reflexe: květen 2009  

„Další krize. Ne jedna. Objevují se u mě periodicky, vždy po vyčerpání 
nějaké etapy, po krůčku vpřed, vždy v DJ, v textech pouze okrajově. To je 

další důkaz o přímočarosti DJ. Uspokojuji se, že je to přechodem do další 
fáze studia. 

Krize souvisí s neuspokojením - při DJ se objevují tělové impulsy - všimnu 

si jich, zkusím je prozkoumat, ale odhazuji jako neplatné, neužitečné, 
brzdící - nezajímají mě, když už si jich tedy všimnu. Když neuspokojí první 

impuls, neuspokojí ani další, vrší se a cyklují.  

Objevuje se mi náznak postoje, figury a já zjišťuji, že jsem vlastně ještě 

nikdy neměl odvahu figuru přijmout. Jen osahat zvenčí a utéct od ní. Toto 

se mi povede až ve zkoušení ve dvojici, jednou jedinkrát, poté zase 
dlouho nic. Domnívám se, že přijmutí figury znamená další podmiňující 

krok ve vývoji vlastního studia. 

Pomohlo mi popovídat si o tom s Vámi (S. Suda) a řekl jste mi:  „Pepíčku, 

partner nemusí být jen jeden a nemusí se chovat partnersky….Nechme 

tedy možná příště mluvit toho partnerského.“ Na příštím setkání jsme na 
sebe (s vnitřním partnerem) hodnější… Přemýšlím o sobě. Zjišťuji, že je to 

dobré. Protože jsme, Pepíčku, na sebe hodnější? Otázka pro mne. 

Zjišťujeme, že toto je jedna z cest ke studiu (sebereflexe), není to 

v žádném z návodů, možná není to stěžejní ani v žádné sebefundovanější 

radě. Je to v nás a pojďme to objevit, protože teď už jsme u zážitků při 
zkoušení. Protože zážitek ze studia vzniká, pokud je zkoušení již vědomé. 

Vědomě experimentující s tím co je. Jsme my, prostor, který je přátelský 
a čas. DJ mě začíná pohlcovat a měnit. Otevírá se mi nový pohled na 

souvislosti. Ten nový pohled je totiž tak přirozený a nekritický a přitom je 
protipólem.  

DJ se pro mě tímto stává stejně hodnotné jako autorské čtení, zajímá mě 

stejnou měrou. Naprosté pohlcení. Zjišťuji, že DJ je mezníkem celého 
mého týdne. 
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Zvláštní věc: začíná se objevovat hra. Jen tak mimochodem. Objevuji ji 

především ve zkoušení ve dvojici, při samotném DJ jsem příliš zahlcen 
vlastními projevy. Při dvojicích se soustředím i na druhého-reagujeme na 

sebe a vzniká hra, opravdová hra, neinstruovaná, nekonstruovaná. Pokud 

se povede, je to zážitek. Opět zážitek…“ 

Pakliže bych mohl nějak okomentovat videonahrávku z tohoto období, 

tedy právě momenty zřetelně převládající, kdy se opravdu jednání nedaří, 
musím poznamenat, že neúspěch je u mě zcela normální. Většinou je tato 

fáze nastartována tím, že mozek je rychlejší než tělo a myšlenkové 

konstrukty rozbíjejí komentováním jakýkoliv pokus o to, užít si figuru, 
které na „place“ vznikla. Jak je vidno, můj mozek figuru vnitřním 

monologem podrobil tak důkladné analýze, až se, chudák, rozplynula pod 
návalem neúprosných logických argumentů – těch, které našeptávají, že 

tohle, nebo tamto se nesluší, že je to trapné, netrefené… Mám k tomu 
sklony. Hra si se mnou nehraje. A já se jí nedivím.  

3 Místo závěru - současnost 

Tak dlouho jsem konstruoval nějaké fráze o „otevřeném konci“, až jsem 
začal být opravdu nespokojený. Zřejmě asi bude úplně nejlepší nechat 

mluvit mou poslední reflexi: duben 2010 

„To, co se mi zřejmě nedaří nikdy vylíčit je ta cesta hledání, hledání po 
smyslu svého počínání. Teď mě napadlo, opravdu trklo, že dialogické 

jednání se u mě stalo potřebou, potřebou k onomu hledání, ke změně 
přístupu - jako k hledání možností, k otevřenosti vůči impulsům „zvenčí 

(což může být od prostoru, jiného člověka, snad i od vlastního těla). DJ 
mě vlastně naplno chytlo až v tomto momentě. Až při překopání nazírání 

na vlastní snažení, hledání slov (sebereflexe), pojmenování složitosti 
vztahů mezi prostředím a sebou samým, vztahům. Vztahům. Vztahům. 

Souvztažností. Dialogičností.  

Možnost zkoušení v prostoru je u mě tvrdě vydřená. Nemám k tomu moc 
talentu, nic mi nešlo samo od sebe. Ale věřím, že kdybych se podíval do 

prvních reflexí bude tam ta pouť a práce vidět, změna a objevování. 
Rostoucí spokojenost a naopak vztekání se, zoufání si a nadávání. 

Melancholie a euforie. Ale - myslím, že za celou tu dobu zkoušení jsem 

neztratil nikdy chuť nechat toho (což neplatí u jiných z mých aktivit). A 
všechno v těch reflexích (a samozřejmě i videonahrávkách) je MOJE. Moje 

a vlastní -  nic neukradené, nepřejaté, nepřipravené, nenalhané a já si 
klidně můžu dupnout a říct si: „Když nic, tak s tímhle jsi si musel projít 

sám, no ne? A každý ten text jsi taky napsal ty. A přečetl sám! Úplně.“ 
Tak. To by bylo. 

A k těm studijním prioritám: prostě pokračovat. Nenapadají mě žádné 

jiné. Jet v tom a objevovat, zkoumat, vlak je rozjetý. Zajímá mě spoustu 
věcí a lidé, kteří procházejí podobnou a také svou cestou zkoušení a 

radosti a také (především a bohužel) neúspěchu jako já. 
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Taky mám pocit, že „studování“, pohled na studium se pro mě trochu 

změnil. Vlastně jsem na nejvíc věcí přišel, když jsme spolu (se S. Sudou) 
„jen tak“ mluvili… Studium je pro mě nyní i to, že píšu právě teď to, co 

píšu. A také je to MOJE. A vzniká opět něco nového, za čím se zase budu 

moci ohlédnout. Má to cenu, smysl.“ 
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